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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

      

Závogyán Magdolna: a kultúra és a tudomány számára nem léteznek 

országhatárok 
2024. április 24. – MTI, hirado.hu, Demokrata 

A kultúra és a tudomány számára nem léteznek országhatárok, őseink tudása, szellemi és tárgyi 

hagyatéka egyenlőképpen jussa minden magyar embernek, bárhol él a Kárpát-hazában vagy a 

nagyvilágban - jelentette ki Závogyán Magdolna kultúráért felelős államtitkár szerdán a 

székelyföldi Sepsiszentgyörgyön. Az államtitkár a Képekbe zárt haza - Weinstock Ernő észak-

erdélyi fotográfiái 1940-1944 között című kiállítás megnyitóján vett részt a Székely Nemzeti 

Múzeumban. A tárlat középpontjában az úgynevezett "kis magyar világ" időszakában, Észak-

Erdély visszacsatolásakor készített fényképek állnak, amelyekből a fotográfus városi 

képeslapokat készített és értékesített. Megnyitóbeszédében Závogyán Magdolna kijelentette: a 

tárlat "tudományos szakmai misszió, a felelős és sikeres kultúrstratégiai együttműködés 

ünnepe". Aláhúzta: az össznemzeti örökség megismerésének lehetősége minden 

nemzettársnak veleszületett joga, ennek érvényesítése "a közös javaink őrzésére és 

gyarapítására hivatott intézmények nemes küldetése". 

 

Szili Katalin: meg kell őriznünk a Földet a jövő generációinak 
2024. április 24. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Fontos, hogy a fenntarthatósággal foglalkozzunk, és létrejöjjön egy közös tudás, amely segíthet 

abban, hogy élhetővé tudjuk tenni a világot a jövőben is, és a gyermekeink és unokáink is 

élvezhessék a bolygó adottságait - hangsúlyozta ki Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó 

szerdán Szabadkán, ahol előadást tartott a Fenntarthatósági Témahét keretében. A 

miniszterelnöki főtanácsadó a helyi Ivan Goran Kovacic Általános Iskolában tartott 

rendezvényen kiemelte, hogy az emberek a Föld erőforrásainak 1,75-szeresét használják. 

Hozzátette, az 1970-es esztendő volt a fordulópont, amikor még egy bolygónyi erőforrást 

használt az emberiség, azóta viszont folyamatosan nő az erőforrások felhasználása. 

 

Lovas és kerékpáros projektet adtak át a szlovák-magyar határ térségében 
2024. április 24. – MTI, Bumm.sk 

A Bike and Horse riding projekt a Magyar Vár Alapítvány és a Vág-Duna-Ipoly Regionális 

Társulás közös, határon átnyúló projektje. A fejlesztés az Interreg Szlovákia-Magyarország 

Együttműködési programon keresztül valósult meg, az Európai Regionális Fejlesztési Alap 

társfinanszírozásával. A határ magyar oldalán a lovas- és a falusi turizmus fejlesztése 

érdekében feltérképezték és járhatóvá tették a Pomáz és Esztergom közötti, 39 kilométer 
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hosszú lovas útszakaszt, amelyet feltöltöttek a Természetjáró applikációba, illetve megújult a 

Magyar Vár Tábor. A szlovák oldalon Karvától Párkányig egy 12,3 kilométeres 

kerékpárútszakaszt épített ki, amely az európai jelentőségű dunai kerékpárúthoz csatlakozik. 

    

Csoma Botond: a kolozsvári és a Kolozs megyei magyar emberek érdekeit csak 

magyar emberek tudják képviselni 
2024. április 24. – MTI, hirado.hu, maszol.ro 

A kolozsvári és a Kolozs megyei magyarok érdekeit csak magyar emberek tudják képviselni, 

senki más nem fog az erdélyi magyarokról beszélni, mert mindenkinek a saját politikai 

közössége a fontos - hívta fel a figyelmet szerdán a júniusi romániai választások kapcsán Csoma 

Botond parlamenti képviselő. A Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) Kolozs 

megyei szervezetének elnöke azután nyilatkozott, hogy Kolozsváron iktatták az RMDSZ 

polgármesterjelöltje, Oláh Emese jelöltségét és a kolozsvári önkormányzati képviselőjelölt-

listát. Csütörtökön Csoma Botond megyei tanácselnökjelölt iratcsomóját és a Kolozs megyei 

képviselőjelölt-listát iktatja a szövetség. A megyei elnök úgy értékelt: a június 9-i nagyon fontos 

választás az erdélyi magyarok számára, már csak amiatt is, mivel egy napon lesznek az 

önkormányzati és az európai parlamenti választások. 

 

Tîrnoveanu: az ügyészség vádemelés nélkül lezárta az úzvölgyi keresztállítás 

ügyét, a felperesek fellebbezésre készülnek  
2024. április 24. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

A Nemzet Útja (Calea Neamului) szervezet elnöke, Mihai Tîrnoveanu szerint a csíkszeredai 

ügyészség vádemelés nélkül lezárta az úzvölgyi katonatemető ügyében ellene indított 

büntetőeljárást. Tîrnoveanu szerdai Facebook-bejegyzésében azt írta, az úzvölgyi 

katonatemetőben 2023-ban végrehajtott keresztállítás miatt Borboly Csaba, a Hargita Megyei 

Tanács elnöke, Csíkszentmárton önkormányzata és az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) is 

feljelentést tett ellene. Ezek nyomán két büntetőeljárás is indult közösség elleni uszítás, 

gyűlöletre uszítás, rongálásra való felbujtás, birtokháborításra való felbujtás, sírgyalázás, 

valamint építési engedély nélkül végzett temetői munkálatok miatt. Később a két eljárást 

összevonták, most pedig vádemelés nélkül lezárták az ügyet – számolt be Tîrnoveanu.  

 

Egy három mondatos bekezdést szán az amerikai külügy a magyar sérelmekre a 

Romániáról szóló emberi jogi jelentésben  
2024. április 24. – Krónika 

Egy bekezdést, összesen három mondatot szán az Egyesült Államok által a napokban 

Romániáról kiadott éves, 2023-ra vonatkozó emberi jogi jelentés a magyar közösség 

jogsérelmeinek. A magyarokat illető ügyek kapcsán az anyanyelvhasználat akadályozása érte el 

a washingtoni illetékesek ingerküszöbét. A jelentés szerint a magyar közösség elsősorban a 
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magyar nyelv használatával kapcsolatos megkülönböztetésről számolt be. Eszerint a kormány 

nem hajtotta végre azt a törvényt, amely szerint a nemzeti kisebbségek jogosultak 

anyanyelvükön érintkezni a helyi önkormányzatokkal azokon a településeken, ahol a kisebbség 

a lakosság legalább 20 százalékát teszi ki. Jelentések szerint a helyi hatóságok nem hajtották 

végre azt a törvényt sem, amely előírja, hogy a legalább 20 százalékos kisebbségi lakossággal 

rendelkező településeken kétnyelvű útjelző táblákat kell elhelyezni. Kitérnek a román állam 

által jogtalanul elvett ingatlanok helyzetére is. A dokumentum megállapítja: az egyházakat és 

nemzeti kisebbségeket érintő ingatlanok visszaadásának szintje aránytalanul alacsony volt.  

 

Hivatalosan is elrajtolt a 31. Szent György Napok, a kulturális kavalkád után jön 

majd a fesztiválhétvége 
2024. április 24. – Krónika 

Bár kisváros, a helyiek számára Sepsiszentgyörgy a világ közepe, ezért nem elégedhetnek meg 

mással, csak a legjobbal – üzente Antal Árpád polgármester az ünneplő közösségnek a 31. Szent 

György Napok kedd esti nyitórendezvényén. A székelyföldi város RMDSZ-es, tisztségéért a 

júniusi helyhatósági választásokon újrainduló elöljárójának üzenetét távollétében Vargha 

Fruzsina alpolgármester tolmácsolta a Krisztus Király római katolikus templomban tartott 

ünnepi hangversenyen, amelyen helyi és meghívott zenészek léptek fel Dubóczky Gergely 

vezényletével. Antal Árpád a hangversenyen megszólaló Bösendorfer Vienna Concert 280-as 

koncertzongorára utalva rámutatott: a világ egyik legjobbja, és Sepsiszentgyörgyön van.  

 

A Kispál és a Borz koncertezik a marosvásárhelyi majálison  
2024. április 24. – maszol.ro 

Családi majálist szervez az RMDSZ marosvásárhelyi és Maros megyei szervezete a 

marosvásárhelyi Víkendtelepen május 1-jén. Egyebek mellett gulyásfőző-versenyen vehetnek 

részt, illetve népzene, néptánc és könnyűzene koncertekkel várják az érdeklődőket. Délután 

színpadra lép Ábrám Tibor nótaénekes, a Borsika és Boróka, valamint a Napsugár 

Néptáncegyüttesek. Este Koszika & The HotShots és a Kispál és a Borz koncertezik. Napközben 

gyerekprogramokat szervez a Kids Corner by Emőke. Délelőtt 11 órától este hét óráig tart nyitva 

a helyszínen felállított VR sátor. Itt különböző sport-, élmény-, tánc-, zene- és stratégiai 

játékokat próbálhatnak ki az érdeklődők – tájékoztatnak a szervezők.  

 

Tőkés Lehel az EMSZ Hargita megyei tanácselnökjelöltje 

2024. április 24. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Zakariás Zoltán, az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) országos elnöke szerdán a csíkszeredai 

Szabadság téren tartott sajtótájékoztatón mutatta be az EMSZ Hargita megyei 

tanácselnökjelöltjét, Tőkés Lehelt, aki egyébként a párt megyei elnöke is. Az EMSZ Hargita 

megyei tanácsosi listáján szereplő jelöltek társaságában Zakariás Zoltán röviden bemutatta és 

méltatta megyei tanácselnökjelöltjük eddigi tevékenységét, kiemelve megyei önkormányzati 

képviselői munkásságát és negyedszázados közösségszervezési tevékenységét. Végleges megyei 

tanácsosi listája még nincs a pártnak, de amint elkészül, azt is nyilvánosságra hozzák. 
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Az RMDSZ a mérleg nyelve szeretne lenni Kolozsváron és a megyében  
2024. április 24. – MTI, Krónika, maszol.ro 

A kolozsvári és a Kolozs megyei magyarok érdekeit csak magyar emberek tudják képviselni, 

senki más nem fog az erdélyi magyarokról beszélni, mert mindenkinek a saját politikai 

közössége a fontos – hívta fel a figyelmet szerdán a júniusi romániai választások kapcsán 

Csoma Botond parlamenti képviselő. Az RMDSZ Kolozs megyei szervezetének elnöke azután 

nyilatkozott, hogy Kolozsváron iktatták a szövetség polgármesterjelöltje, Oláh Emese 

jelöltségét és a kolozsvári önkormányzati képviselőjelölt-listát. Csütörtökön Csoma Botond 

megyei tanácselnökjelölt iratcsomóját és a Kolozs megyei képviselőjelölt-listát iktatja a 

szövetség. A megyei elnök úgy értékelt: a június 9-i nagyon fontos választás az erdélyi 

magyarok számára, már csak amiatt is, mivel egy napon lesznek az önkormányzati és az 

európai parlamenti választások. Hangsúlyozta: az RMDSZ a mérleg nyelve szeretne lenni a 

helyhatósági választások után a kolozsvári és a Kolozs megyei önkormányzatban. Fontos, hogy 

a szövetség minél több önkormányzati képviselőt juttasson be a megyei és városi 

önkormányzatba, hogy ne lehessen megkerülni, nélküle ne lehessen többséget alkotni.  

 

Iktatták az RMDSZ aradi jelöltlistáját 
2024. április 24. – Nyugati Jelen 

Ma az arad-mikelakai választási irodában Faragó Péter RMDSZ megyei elnök, parlamenti 

képviselő vezetésével Veres Attila polgármesterjelölt, valamint dr. Gerőcs Attila, Détári Attila 

és Derzsi Csaba tanácsosjelöltek társasában benyújtották érdekvédelmi szövetségünk aradi 

jelöltjeinek a névsorát. Az április 27-én, szombaton ünnepeljük, hogy húsz évvel ezelőtt 

kiszabadítottuk, azóta újra köztéren áll az aradi Szabadság-szobor. Ezzel kapcsolatban Faragó 

Péter arra emlékeztetett, hogy az eltelt 20 év alatt számtalan alkalommal a Megbékélési 

parkban, a szobor mellett színes programokat szerveztünk, minden március 15-én ott 

ünnepeljük az 1848–49-es forradalom és szabadságharc hőseit, minden október 6-án ott 

tudunk megemlékezni a 13 aradi mártír tábornokról. Ugyanakkor néhány éve, minden 

szeptember közepén, illetve végén ott szervezzük az Aradi Magyar Napok nyitó programjait is. 

 

Saját polgármesterjelölttel készül Sepsiszentgyörgyön az MPE 
2024. április 24. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Erőss Bulcsú személyében saját polgármesterjelöltet indít Sepsiszentgyörgyön a Magyar 

Polgári Erő párt a júniusi helyhatósági választásokon. Kulcsár-Terza József parlamenti 

képviselő, a Magyar Polgári Erő (MPE) ügyvezető elnöke szerdai sajtótájékoztatóján elmondta, 

nem különutas politizálást akarnak, hanem a magyarságért tenni. A júniusi helyhatósági 

választásokon a „magyar nemzetben gondolkodókat szólítják meg”. Szerinte magyar ember 

nem szavazhat román pártra, és nem is indulhat ilyennek a színeiben, ezt árulásnak is lehet 

nevezni, mert a román pártok nem foglalkoznak a magyar ügyekkel.  
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Negyedikesek, középiskolások és egyetemisták is jelentkezhetnek az MCC 

képzési prograjmaiba 
2024. április 24. – maszol.ro 

Harmadik éve hirdet felvételit minden képzési programjába a Mathias Corvinus Collegium 

(MCC). Erdély-szerte jelentkezhetnek a fiatalok a különböző korosztályoknak szóló ingyenes 

képzésekre, amelyek kiegészítik az iskolai tanulmányokat, sokoldalú, hasznos tudást adnak át, 

és a pályaválasztásban is segítenek, olvasható az MCC összeállításában. A Mathias Corvinus 

Collegium (MCC) Erdély nyolc városában – Aradon, Csíkszeredában, Kolozsváron, 

Marosvásárhelyen, Nagyváradon, Sepsiszentgyörgyön, Székelyudvarhelyen és 

Szatmárnémetiben – biztosít ingyenes tehetséggondozást több mint 2000 diáknak. A szervezet 

anyagi, társadalmi és kulturális helyzettől függetlenül támogatja a kíváncsi, nyitott, motivált 

fiatalokat az általános iskola, középiskola, egyetem évei alatt, és azon is túl. 

                    
Berényi József: Az EU-ban észszerűbb döntésekre van szükség 
2024. április 24. – Ma7.sk 

“Az Európai Parlament az egyedüli olyan intézmény, ahol az összes Kárpát-medencei magyar 

közösség együtt képviselteti magát, ez már önmagában jelentős dolog” – mondta Berényi 

József az európai parlamenti választás fontosságáról. A kisebbségvédelem mozgásterének 

növelésével kapcsolatban elmondta, az orosz-ukrán háború kapcsán annak látja esélyét, hogy 

a nemzeti közösségek helyzete visszakerül a napirendre. “Természeten semmilyen kisebbségi 

probléma nem indokolhatja egy háború kirobbantását, de a konfliktus egyik forrása mégiscsak 

az orosz kisebbség helyzete volt. Vagyis a háborút lezáró rendezés során ott kell lennie a 

napirenden a nemzeti közösségek jogállásának is, beleértve természetesen a kárpátaljai 

magyarság problémáit” – mondta. 

 

Több mint 150 kereszt talált új otthonra a Johannita Rend Magyar Tagozatának 

segítségével 
2024. április 24. – Felvidék.ma 

Néhány év alatt több mint 150 feszületnek és szobornak talált új otthont a Johannita Rend 

Magyar Tagozata. Az alkotások korábban németországi templomokat, kolostorokat és 

kórházakat díszítettek, ám sorsuk az elmúlt időszakban bizonytalanná vált – a feszületeket 

végül magyarországi, erdélyi és kárpátaljai családok, gyülekezetek, iskolák és kollégiumok 

fogadták örökbe. A magyar johanniták nemrég lezárult karitatív projektje is erről a 

nyitottságról, ökumenikus együttműködésről árulkodik. A Johannita Segítő Szolgálat az orosz-

ukrán háború kirobbanása óta folyamatosan támogatja a kárpátaljai intézményeket és 

családokat, az elmúlt hónapokban pedig a helyi közösségek életében fontos szerepet játszó 

református lelkészeket és görögkatolikus papokat is adományokkal segítették. Az SOS – Save 

our Servants, vagyis „Óvjuk meg szolgálóinkat” projekt keretében összesen 61 kárpátaljai 
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református lelkésznek és 250 görögkatolikus papnak juttattak el egy-egy csomagot azért, hogy 

akkor is el tudják látni családjukat, ha krízishelyzetbe kerülnek. 

 

A galántai reneszánsz Esterházy-kastély teljesen újjászülethet. Egy ideig ne 

tervezzenek esküvőt a kastélyban 
2024. április 24. – Ma7.sk 

Galántán a neogótikus Esterházy-kastély megmaradásáért és ápolásáért működő polgári 

társulás önkénteseinek, valamint a kastélyban működő Esterházy-vállalkozásnak 

köszönhetően már évek óta nyomon követhető, ahogy a neogótikus műremek szépül és 

megtelik élettel. Azonban a városban található egy kisebb, reneszánsz kastély is, amely a 

valamikori családi székhelyként szolgált. Most az Esterházy Örökség határon átnyúló Interreg 

pályázatnak köszönhetően ebbe a kastélyba is életet lehelnek a közeljövőben. Az Esterházy-

örökség – A történelem megőrzése a jövő nemzedéke számára (Esterházy Heritage – 

Preserving History for Future Generations) pályázatba Galánta Tata városával közösen 

kapcsolódik be, amelyre összesen közel 1 255 000 eurót nyert a két partnerváros. A tervek 

szerint két és fél éven belül a reneszánsz kastély teljesen új homlokzatot, technikát, felújított 

belső tereket és életcélt kap. 

 

Id. Lomnici Zoltán az idei Aranycsapat Kupa bajnokságán: „ez a jövő és ez a 

remény” 
2024. április 24. – Felvidék.ma 

A Komáromi Napok rendezvénysorozat keretein belül került sor ma az ötödik alkalommal 

megrendezett Aranycsapat Kupa rendezvényére, amelyen kárpátaljai, felvidéki és 

magyarországi középiskolai diákcsapat mérte össze tudását és nem titkolt célja, hogy a sporton 

keresztül egyesítse a magyar nemzetet, a magyar fiatalokat a Kárpát-medencében. A 

nemzetközi teremlabdarúgó-torna fővédnöke id. Lomnici Zoltán, az Emberi Méltóság 

Tanácsának elnöke, az Aranycsapat Testület vezetője. Szervezői a Komáromi 

Sporthagyományokat Őrző Kerekasztal Dél-Komáromból, valamint az észak-komáromi 

Kárpátia Sport Polgári Társulás. Lomnici Zoltán kihangsúlyozta, „minden olyan törekvés, 

amely a nemzetegyesítésre irányul, rendkívül fontos”. 

 

Tájházak napja az ipolyszalkai tájházban 
2024. április 24. – Ma7.sk 

Az ipolyszalkai tájház második alkalommal kapcsolódik a magyarországi Tájházak és 

Szabadtéri Múzeumok Szövetségének kezdeményezéséhez, akik 2024-ben is alkalmat 

kívánnak teremteni arra, hogy az év egy kiemelt napján a tájházak és szabadtéri múzeumok az 

érdeklődők figyelmének középpontjába kerülhessenek. Ipolyszalkán is izgalmas, egyedi 

programokkal készülnek e napra. Április 27-én többek között kézműves program keretein belül 

mindenki elkészítheti saját talizmánját, ami megvédi őt a sárkányoktól. Emellett Pék-Dudás 
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Zsuzsanna és Dudás Csanád Szent György napi lovag és udvarhölgy képzésre várja a 

vendégeket. 

 

Nádszegről indul a Hangzó Helikon Kárpát-medencei fesztiválsorozat 
2024. április 24. – Felvidék.ma 

Az idei első fesztiválnak a felvidéki Nádszeg ad helyet május 5-én, varásnap. A Hangzó Helikon 

fesztiválsorozat egy csodás hagyományt kíván népszerűsíteni a Kárpát-medencében: az énekelt 

vers műfaját. A felnőtteknek és gyerekeknek egyaránt szóló rendezvényeken jeles művészeink 

adják elő a magyar költészet megzenésített gyöngyszemeit. A koncertek mellett egyéb, a 

klasszikus és a kortárs magyar költészetet népszerűsítő programokra, valamint 

gyerekfoglalkozásra is sor kerül. Idén 4 helyszínen kerül megrendezésre az énekelt versek 

ünnepe: a felvidéki Nádszegen (május 5-én), Bicskén (június 9-én), Tusványoson (Erdélyben, 

július 25-én) és Budapesten, a Vajdahunyad várában (október 5−6-án). 

 

Évszázadok titkainak nyomában 
2024. április 24. – Ma7.sk 

Elkezdődött a királyhelmeci Csonkavár nemrég felfedezett, több mint négy és fél évszázadon 

át lezárt kútjának feltárása. A helmeci Csonkavár a déli régió egyedülálló gótikus palotája, mely 

több mint 600 éves. Kútját a tulajdonos, Gönczy Bertalan tereprendezés közben véletlenül 

fedezte fel, idén márciusban. A történelmi kutak feltárásában jártas Sine Metu csapata ingyen 

felajánlotta a szolgálatait, s kedden délután elkezdődött ennek a középkori kútnak a feltárása. 

A munkálatokat Orosz Örs egyesületi elnök vezeti, a régészeti felügyeletet Bali Henrietta 

régész, a lévai vár igazgatónője biztosítja. 

 

Süss fel nap! – hagyományőrző fesztivál a kétyi Egyházi Alapiskola és Óvodában 
2024. április 24. – Ma7.sk 

A kétyi Egyházi Alapiskola és Óvoda – a Rákóczi Szövetség helyi alapszervezetének 

támogatásával – 2024. április 23-ára szervezte meg Süss fel nap! nevű hagyományőrző 

fesztiválját. Oszlík Kinga, az intézmény pedagógusa elmondta, a programokat a néphagyomány 

jegyében válaszották ki. “Nagy öröm volt számunkra, hogy szebbnél szebb viseletekben 

érkeztek a diákok”- tette hozzá. Dóczé Mónika, a Csali Néptánccsoport vezetője egy nagyszerű 

hangulatú táncházra invitálta a gyerekeket. A talpalávalót a Bagla Banda húzta, amelynek 

énekesnője a kétyi Egyházi Alapiskola és Óvoda végzős diákja. 

                   
A magyar pártok továbbra is együtt! 
2024. április 24. – PannonRTV 

A Vajdasági Magyar Szövetség elnöke a Vajdasági Magyar Demokrata Párt és a Magyar Egység 

Párt elnökével egyeztetett Szabadkán. A VMSZ elnöke, dr. Pásztor Bálint azt írta közösségi 

oldalán, hogy a magyar pártok továbbra is együtt! A bejegyzésben úgy fogalmazott, minden 
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erőnket a lehető legerősebb helyi képviselet biztosítására kell összpontosítanunk. A tavalyi 

parlamenti választások eredményei is megmutatták, hogy így kell. Az összefogást 16 évvel 

ezelőtt Pásztor István kezdeményezte. Túl nagy a tét ahhoz, hogy ez továbbra is ne így legyen - 

írta dr. Pásztor Bálint. A bejegyzés szerint erről állapodtak meg Csorba Bélával és Szmieskó 

Zoltánnal. A VMSZ elnöke hozzáteszi, ott a helyünk az életkörülményeinket befolyásoló 

önkormányzati döntések meghozatalában. Nem mindegy hány képviselője lesz 

közösségünknek és hány lehetne. Minden június 2-án megszerzett mandátum számít! - zárja 

bejegyzését dr. Pásztor Bálint. 

 

Folytatódik a Tartományi Képviselőház ülése 
2024. április 25. – PannonRTV 

Ma folytatódik az új összetételű vajdasági képviselőház első ülése , melynek napirendjén 

egyebek mellett a tartományi parlament elnökének és alelnökeinek megválasztása is szerepel. 

A február 9-én megtartott alakuló ülésen hitelesítették mind a 120 képviselő mandátumát, és 

már csak az elnök, az alelnökök és a munkatestületek kinevezése van még hátra. A 

képviselőházban mandátumot szerzett hét választási lista kilenc képviselőcsoportot alakított. 

Amint arról már beszámoltunk, dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke hétfőn 

bejelentette, hogy a Tartományi Képviselőház elnökét a jövőben is a VMSZ adja majd. Dr. 

Pásztor ezt a Miloš Vučevićtyel, a Szerb Haladó Párt elnökével folytatott megbeszélése után 

nyilatkozta a Pannon RTV-nek. A Vajdasági Magyar Szövetség erre a posztra Juhász Bálintot, 

a VMSZ Intéző Bizottságának elnökét, a párt tartományi listavezetőjét jelöli. 

 

Szabadkai képviselő-testület: Kiszámíthatóság, átláthatóság, sok munka, jelentős 

eredmények 
2024. április 24. – Vajma.info 

988 pont 51 ülés napirendjén az elmúlt négyéves ciklusban, így foglalta össze egy mondatban 

az elmúlt időszak munkáját dr. Pásztor Bálint, a szabadkai városi képviselő-testület elnöke, aki 

szerdán sajtótájékoztató keretében számolt el a testület elnöki tevékenységének négyéves 

időszakáról. A kiszámíthatóságra való törekvés jegyében bevezette azt a rendszert, hogy 

minden hónap első csütörtökén tartották meg a képviselő-testület üléseit. Azért volt ez fontos 

a szavai szerint, hogy megfelelően fel tudjanak készülni az ülésekre, előre tudjanak tervezni 

beleértve a nyári hónapokat is. Elmondta, következetes volt abban is, hogy rendkívüli ülésre 

csak előre nem látható esetekben kerülhetett sor. Rendszeresített a sajtótájékoztatókat az 

ülések előtti napokon, hogy ismertesse a napirenden szereplő témákat. Pásztor Bálint 

kihangsúlyozta, hogy minden év decemberében, még karácsony előtt elfogadták a következő 

évi városi költségvetést. 
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A nyugat-balkáni bővítés komoly előnyökkel jár Magyarország és Európa számára 
2024. április 24. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Deli Andor és Gál Kinga sajtóközleménye 

Az Európai Parlament mai plenáris ülésén elfogadták a Nyugat-balkáni Reform- és 

Növekedéstámogató Eszköz létrehozásáról szóló határozatot. Deli Andor, a Fidesz vajdasági 

származású képviselője kiemelte, fontos, hogy az Európai Parlament mostani mandátumának 

utolsó plenáris ülésén megerősítette a Nyugat-balkáni Reform- és Növekedéstámogató 

Eszközt, ami nemcsak a csatlakozás gyorsítását, hanem az EU megtépázott hitelességének 

helyreállítását is segítheti a mintegy 6 milliárd eurós támogatási csomaggal. Gál Kinga, a Fidesz 

európai parlamenti képviselőcsoportjának elnöke szerint a támogatási eszköz azért is 

kulcsfontosságú, mert döntő mértékben járulhat hozzá a térség országainak csatlakozásához, 

ezáltal a határvédelmi, energetikai és gazdasági együttműködés elmélyítéséhez, amely 

Magyarország számára is komoly előnyöket jelenthet. 

 

Az ellenzék nem akar alelnöki posztot a vajdasági parlamentben 
2024. április 24. – Vajma.info 

A vajdasági képviselőházba bejutott ellenzéki képviselőcsoportok nem jelölnek alelnököt a 

tartományi parlamentbe. Két és fél hónapos szünet után holnap, április 25-én folytatódik a 

tartományi parlament alakuló ülése. Az ellenzék több ízben felhívta a figyelmet arra, hogy a 

Szerb Haladó Párt „jogi erőszakot” követ el, mert az eljárási szabályzat szerint nem lehet ilyen 

hosszú szünetet tartani, a haladók pedig kizárólag Belgráddal és a köztársasággal foglalkoznak. 

Az ülés folytatásáról szóló bejelentőben nem szerepel arra vonatkozó információ, hogy kik a 

parlament elnök- és alelnökjelöltjei. Sajtóértesülések szerint azonban Juhász Bálintot, a 

Vajdasági Magyar Szövetség képviselőjét fogják jelölni a házelnöki tisztségre. 

 

Topolya: Az önkormányzat támogatja az önkéntes tűzoltókat 
2024. április 24. – Vajma.info 

További 100 ezer dináros támogatás az önkéntes tűzoltó testületeknek, melyek a topolyai 

község területén működnek. Szatmári Adrián, Topolya község elnöke 100 ezer dinárról szóló 

támogatási szerződést írt alá a községi önkéntes tűzoltó egyesületek képviselőjével. A polgári 

védelemre vonatkozó határozatban szerepelnek, fontos részét képezik az önkéntes tűzoltók is, 

akik nem csak tűzeseteknél, de más katasztrófahelyzetben is bevethetőek. A civil szervezetek 

számára kiírt pályázaton elnyert támogatás mellett, további támogatásban részesülhetnek. A 

pénzt képzésekre, valamint felszerelés vásárlására fordíthatják.. 

                      
Brutális hajtóvadászat a hadkötelesek után Kárpátalján 
2024. április 25. – Magyar Nemzet 

Ukrajnában büntetőeszközzé vált a mozgósítás. Vannak, akik a családtagjaikat adják fel, és 

vannak, akik a konkurenciára hívják ki a hadkiegészítőket. Mindeközben Kárpátaljára több 
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száz fős belső-ukrajnai kommandó érkezett levadászni a férfiakat. A brutális embervadászat 

akkora méreteket öltött, hogy már az sem számít, ha valaki rokkant vagy éppen nincs egy lába, 

a frontszolgálatra így is alkalmasnak találják. Csak a gazdagok és a politikusok gyermekei 

menekülhetnek meg, jó részüket még a háború kitörése előtt nyugatra küldték. Akik maradtak, 

azok pedig zsíros, állami védettséggel járó állásokat kaptak, ami magába foglalja a katonai 

felmentést is. Az elmúlt napok rendkívül kegyetlenek voltak Kárpátalján. Nem elég a helyi 

hadkiegészítők brutalitása, most ismét belső-ukrajnai toborzókat küldtek rá a megyére. Helyi 

információk szerint a maszkos, fegyveres kommandósok Lembergből, Galícia fővárosából, az 

ukrán sovinizmus fellegvárából érkeztek, hogy begyűjtsék áldozataikat. 

 

Huzinec György lett Kárpátalja kormányzójának egyik helyettese 
2024. április 24. – KISZo.net 

A Miniszteri Kabinet kedden jóváhagyta a Kárpátaljai Megyei Állami Közigazgatás új helyettes 

vezetőjének a kinevezését – közölte a hírt a Szuszpilne közszolgálati tévécsatorna. Eszerint 

Huzinec György tölti majd be a kormányzóhelyettesi posztot. Huzinec György 1982-ben 

született Beregszászban. 2007 és 2010 között Beregszász polgármesterének segítője volt. 2010-

ben nevezték a megyei közigazgatás nemzetiségi és vallási főosztályának élére. 2020-tól a 

Kárpátaljai Megyei Tanács Végrehajtó Bizottságának a helyettes vezetői posztját töltötte be. 

2022 novemberétől az Ungvári Járási Katonai Közigazgatás vezetője volt mostani kinevezéséig. 

 

Az 58. anyanyelv hete Kárpátalján 
2024. április 24. – Karpat.in.ua 

Az Anyanyelvápolók Szövetsége 58. alkalommal szervezte meg az anyanyelv hetét, mely az idén 

Kárpátalján kerül megrendezésre. A Csak őrizz meg bennünket, édes, édes anyanyelv 

elnevezésű program lebonyolítását társszervezőként a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség 

és az Anyanyelvápolók Kárpátaljai Szervezete vállalta. A rendezvénysorozat első helyszíne a 

Nagydobronyi Líceum volt. Az Anyanyelvápolók Szövetségének a kárpátaljai magyar 

közösségnek szánt üzenetét Kovács Zsuzsanna, a szervezet irodavezetője tolmácsolta. 

Felszólalásában hangsúlyozta, a nemzetben való gondolkodást erősíti, ha a szövetség a külhoni 

területekre is kihelyezi rendezvényeit. Az anyanyelv hetének Kárpátalján való megrendezése 

ösztönző erőként hat, hitet és ihletet ad a helyi magyarságnak, hangsúlyozta Orosz Ildikó, a 

Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség elnöke. 

 

Interaktív mesejáték óvodásoknak a beregszászi színházban 
2024. április 24. – Karpat.in.ua 

Gyermekzsivajtól és kacagástól hangos a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház Hubay-

stúdióterme. Gárdonyi Géza: Ugri meg Bugri interaktív zenés mesejátékának premierjére a P. 

Frangepán Katalin Gimnázium Beregszászi Bázisóvodája csöppségei látogattak el. A 

mókustestvérpárról szóló előadás fő mondanivalója a testvéri szeretet és barátság fontossága 

életünkben. A mesét Gál Natália, a társulat színművésze alkalmazta színpadra. Ferku 

Szilveszter neve megzenésített versek előadójaként vált ismertté a kárpátaljai közönség 

https://kiszo.net/2024/04/24/huzinec-gyorgy-lett-karpatalja-kormanyzojanak-egyik-helyettese/
https://life.karpat.in.ua/?p=185259&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=185245&lang=hu
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számára. Mint segédszínész Bugri mókus szerepében debütált a színpadon. Elmondása szerint 

nagy élmény gyerekeknek játszani. 

 

Határon átívelő megállapodás 
2024. április 24. – Népújság 

A Muravidéki Magyar Ifjúsági Szervezet (MMISZ) két határon átnyúló megállapodást kötött 

április 17-én Zalaegerszegen. Az együttműködések célja a zalai és a muravidéki szervezetek 

közötti kapcsolat megerősítése és az ifjúságért végzett közös tevékenységek támogatása. A 

Zalaegerszegi Városi Diákönkormányzattal a Városi Diáknapok alkalmából a magyarországi 

vármegyeszékhely dísztermében született egyezmény. Az eseményen Tasnádi Fanni 

zalaegerszegi diákpolgármester és Bogar Patrik, a Muravidéki Magyar Ifjúsági Szervezet elnöke 

hivatalosította a megállapodást aláírásával. A második együttműködést a Zalai Egyetemi 

Sportegyesülettel (ZESE) szentesítette az MMISZ. A két egyesület között nem új keletű a 

kapcsolat, hiszen már éltek egymás meghívásával és vettek is részt közös rendezvényeken. 

 

Méltó búcsút vettünk 
2024. április 24. – Népújság 

Méltó búcsút vehettek a hívek, anyaországi és hazai paptársai a 82. életévében elhunyt Bernád 

Józseftől a lendvai Alexandriai Szent Katalin-plébániatemplomban. A sok-sok évig Lendván 

szolgáló plébános, püspöki tanácsos elkötelezetten gondoskodott a plébániatemplom, a 

kápolnák és a vallási jelképek felújításáról, és élete végig hű maradt magyarságához is. 

Nemzedékek sorát tanította hitre magyar anyanyelvünkön. A muravidéki magyarságért végzett 

munkája elismeréseként 2013-ban a Magyar Érdemrend Lovagkeresztjével is kitüntették. 

Búcsú Bernád Józseftől. Április 20-án a Lendvai Idősebb Polgárok Otthonában, ahol az utóbbi 

években élt, elhunyt Bernád József, a Lendvai Plébánia nyugalmazott lelkipásztora.   

 

Az ombudsman fogadóórája Hodoson 
2024. április 24. – Népújság 

Peter Svetina, a Szlovén Köztársaság emberjogi biztosa április 17-én Hodoson tartott 

kihelyezett fogadóórát, amelynek célja az állampolgárok jogainak védelme és támogatása volt. 

Az eseményen az ombudsman személyesen fogadott mindenkit, aki úgy érezte, hogy a jogait az 

állami vagy helyi hatóságok megsértették. A községháza előterében kialakított „ombudsman-

sarok” segítségével pedig mostantól még könnyebben elérhetővé váltak azok a segédanyagok, 

amelyek tájékoztatást nyújtanak arról, mikor és hogyan fordulhatnak az emberek az 

ombudsmanhoz. A fogadóórán Peter Svetina négy ügyféllel folytatott beszélgetést, akik főként 

szociálügyi kérdésekben kértek segítséget. Érdekes, hogy a négy ügyfélből kettő olyan ügyben 

kért segítséget, amelyek nem tartoztak az ombudsman hatáskörébe. Ez is mutatja, hogy sokan 

nincsenek tisztában a jogaikkal és azok érvényesítésének módjaival. 
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https://nepujsag.net/nemzetiseg/15963-hat%C3%A1ron-%C3%A1t%C3%ADvel%C5%91-meg%C3%A1llapod%C3%A1s.html
https://nepujsag.net/muravidek/15962-m%C3%A9lt%C3%B3-b%C3%BAcs%C3%BAt-vett%C3%BCnk.html
https://nepujsag.net/muravidek/15964-az-ombudsman-fogad%C3%B3%C3%B3r%C3%A1ja-hodoson.html
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A szlovéniai fáklya Lendváról indult 
2024. április 24. – Népújsag 

Száz nappal a párizsi nyári olimpiai játékok megkezdése előtt, április 17-én Lendváról indult el 

a szlovén fáklya. A fáklyát a mozgalom idei nagykövete, Jani Klemenčič olimpikon hozta a 

fociakadémiához, az esemény nyitóhelyszínére, ahonnan a hazai sportegyesületek tagjai 

felváltva vitték a Vinarium kilátótorony tetejéig. A Szlovén Olimpiai Bizottság a szlovén fáklya 

mozgalmat a 2021-es tokiói olimpia előtt indította el, idén pedig egy nappal azután kelt útra, 

hogy az Olimposzon meggyújtották a párizsi olimpiai lángot. A mozgalom célja három hónapon 

keresztül terjeszteni az olimpiai szelleme,t és az ország mind a 212 községében összekötni az 

embereket, inspirálni a sportolókat, valamint a fiatalokat és az idősebbeket a sportolásra. 

 

A szellemi törekvések lenyomata 
2024. április 24. – Népújság 

A magyarországi Habsburg Ottó Alapítvány második alkalommal szervezett konferenciával 

egybekötött kiállítás-megnyitót Szlovéniában. Tavalyi ljubljanai eseményük után idén a Celjei 

Regionális Múzeumba hozták el az utolsó magyar király, IV. Károly fiának életét felidéző, 

„Életút és örökség” című vándorkiállításukat, mely április 19-én nyílt meg. Habsburg Ottó 

osztrák–magyar főherceg, az Európai Parlament tagja, a Páneurópai Unió elnöke volt. Politikai 

befolyásával szorgalmazta Szlovénia függetlenségét és későbbi integrációját az Európai 

Unióba. Az eseményen Kovač Matija, Celje polgármestere üdvözölte a megjelenteket, ünnepi 

beszédében kiemelte a Veszprém városával létrejött testvérvárosi együttműködést, köszönetet 

mondva azoknak, akik a kezdeményezést jövőbe mutató összefogássá formálták. Habsburg 

György, Magyarország párizsi nagykövete, a Habsburg Ottó Alapítvány kuratóriumi tagja, az 

alapítvány névadójának fia köszöntőjében a Szlovéniához fűződő családi szálakat elevenítette 

fel, hiszen Habsburg Ottó gyermekként a 17. Ljubljanai Gyalogezred védnöke volt, így a későbbi 

Szlovéniában kezdte katonai karrierjét. Habsburg György beszédében kitért édesapja 

tapasztalataira a viharos történelmi időkben. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. április 24. – Kossuth Rádió 

 

Pásztor Bálint a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke hétfőn találkozott Milos Vucsevittyel, a 

Szerb Haladó Párt vezetőjével, az új szerbiai kormány leendő miniszterelnökével.  

Egyértelművé vált, hogy a VMSZ kiváló választási szereplésének köszönhetően megőrzi 
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https://nepujsag.net/muravidek/15965-a-szlov%C3%A9niai-f%C3%A1klya-lendv%C3%A1r%C3%B3l-indult.html
https://nepujsag.net/horizont/15968-a-szellemi-t%C3%B6rekv%C3%A9sek-lenyomata.html
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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korábbi pozícióját a május első napjaiban megalakuló új köztársasági kormányban, és az ezt 

követően létrejövő vajdasági kormányzatban is.  

 

Kolozsváron tartotta az Erdélyi Magyar Szövetség a helyhatósági választások jelöltlistáját 

bemutató sajtótájékoztatóját. 110 erdélyi helyszínen indít polgármester-jelöltet, megyei 

tanácselnök-jelöltet, valamint helyi- és megyei önkormányzati képviselőjelöltet a Szövetség. 

Zakariás Zoltán elnök elmondta: pártja tisztában van az idei romániai választási év 

kihívásaival, és azzal, hogy maximalizálni kell a magyar szavazatok számát.  

 

A Erdélyi Magyar Szövetség Hargita megye minden városában indít polgármester-jelöltet, és 

megyei elnökjelöltet is állítanak. Oláh-Gál Elvira vett részt a csíkszeredai sajtótájékoztatón. 

 

Az egyetemi városokban több kollégiumi hely kell, hogy a diplomaszerzés ne az anyagi 

feltételeken múljon – erről beszélt az RMDSZ Európai Parlamenti képviselőjelöltje, Szilágyi 

Dóra egy fiataloknak szervezett kolozsvári találkozón.  A konzultáció során hangsúlyozta, hogy 

a fiatal családok lakhatását is támogatni kell. Megválasztása esetén Brüsszelben a kisebbségi 

jogi védelmet, erről a jogalkotási folyamat szorgalmazását tarja a legfontosabbnak Szilágyi 

Dóra.  

 

Már mindenütt körvonalazódnak a különböző választási listákon szereplők nevei, így Brassó 

megyében is. A megye magyarsága különösen nehéz kihívás elé néz, hiszen négy évvel ezelőtt 

képviselet nélkül maradt. Idén vissza akarnak kerülni – ahol erre reális esély mutatkozik - a 

tanácsi testületekbe. A helyzeten azonban a külföldön tanuló vagy élő brassóiak is 

javíthatnának – mondja Kirsch Gábort, az RMDSZ Brassó megyei elnöke. 

 

Évek óta hagyomány, hogy Budapest 5. kerülete testvérvárosainak a lelkészei minden ősszel 

Budapesten, tavaszonként pedig külhonban találkoznak. Ezúttal Pozsony látta vendégül a 14 

evangélikus, református és unitárius lelkészt, de katolikus pap is volt a delegációban. A 

megbeszélés ökumenikus istentisztelettel kezdődött a pozsonyi evangélikus kistemplomban.  

 

A Magyar Film Napjához időzítik minden évben a csíkszeredai Magyar Filmnapok 

rendezvénysorozatot. Április 26–28. között a csíki nézők olyan filmeket láthatnak, melyek a 

terjesztési hálózatokon keresztül nem jutnának el az erdélyi mozikba. 


